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به عنوان اولين سوال لطفاً بفرمائيد ارزيابى شما از توليد صنايع پتروشيمى  �  
و برنامه ريزى جهت توليد سال جارى چيست؟

شركت ملي صنايع پتروشيمي در سال 88 از نظر ميزان كل توليد، به 34 ميليون 
تن رسيد. از اين ميزان ارزش كل صادرات كشور 96/625 ميليارد ريال، ولي از 
لحاظ ارزي در كل 10/2 ميليارد دلار ارزش كل محصولات توليدى مجتمع در 
پتروشيمى كشور است. از اين مبلغ ارزش صادرات ما 6/5 ميليارد دلار و ارزش 

     صنعت پتروشيمى در ايران طى دو دهه اخير با برنامه ريزى هاى 
انجام شـده، در مجموع از رشد قابل ملاحظه اى در توليد جهت تأمين 
بازارهاى پايين دسـتى داخلى و صادرات برخوردار شـده اسـت و در 
تـلاش جهـت تحقـق اهداف برنامه بيسـت سـاله اين صنعـت (افق 
1404)  اسـت. بـراى اطلاع از كم و كيـف فعاليت هـاى برنامه ريزى 
شـده در سـال جارى و اطلاع از عملكرد سـال گذشته اين شركت در 
حاشـيه برگزارى پانزدهمين نمايشگاه بين المللى نفت، گاز، پالايش و 
پتروشـيمى با رمضان اولادى مدير برنامه ريزى و توسعه شركت ملى 
صنايع پتروشـيمى به گفت وگو نشستيم كه به نظر خوانندگان محترم 

مى رسد:

در برنامه پنج ساله پنجم دنبال مى شود:

تقويت و تكميل ارزش افزوده 
فرهاد محمدى                                          در صنعت پتروشيمى

فروش داخلي 3/7 ميليارد دلار بوده، يعني 6 ميليون تن از توليد به فروش داخلي 
اختصاص يافته است و پيش بيني ما در سال جاري 44 ميليون تن و مقدار ارزش 
صادرات ما 17/8 ميليون تن است كه بر اين اساس ارزش صادرات 8/7 ميليارد 
دلار برآورد مى شود. براي سال جاري با توجه به برنامه پنجم و تغيير رويكردي 
كه سال گذشته در پتروشيمي به وجود آمده، ما گام هايي برداشته ايم كه بتوانيم 
طرح هايي كه از برنامه چهارم باقي مانده به اضافه برنامه پنجم (كه در مجموع 
66 طرح مي شود) را اجراء كنيم. از 66 طرح 46 طرح متعلق به برنامه پنجم است 
كه برآورد ما براي سرمايه گذاري در اين بخش حدود 25 ميليارد دلار مي باشد و 
براي20 طرح كه از برنامه چهارم باقي مانده كه حدود 19 ميليارد سرمايه گذاري 

نياز دارد.

تأمين مالى و هماهنگى هاى لازم جهت اجراى اين طرح ها چگونه انجام  �  
خواهد شد؟

 بر اين اساس با توجه به دستور وزير محترم نفت در رابطه با تأمين منابع مالي 
از بانك داخلى، قرار شد طرح ها را اولويت بندى كنيم با توجه به اينكه بايد توسعه 
متوازن را نيز در نظر داشته باشيم، لازم است هماهنگى بين شركت ملى صنايع 
نفت  ملى  تلفيقي شركت  برنامه ريزي  و  نفت  برنامه ريزي  معاونت  با  پتروشيمي 
وجود داشته باشد. بنابراين كل 66 طرح را در سه اولويت تقسيم بندي كرديم. با 
توجه به منابع و برنامه هايى كه براي توسعه صنايع بالادستى داريم. اگر بخواهيم 
طرحي را اجرا كنيم بايد به شكل زنجيره توليد به آن نگاه كنيم يعنى بالادست 
و پايين دست و مياني را در نظر داشته باشيم. بر اساس سند چشم انداز 20 ساله 
در سال 1404 برنامه شركت ملي صنايع پترشيمي با لحاظ ظرفيت محوري 126 

تگو
گف
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ميليون تن در سال ارزش گذاري شده، به علاوه از سوي ديگر شركت ملي صنايع 
پتروشيمي قرار شد كه فقط بر روي افزايش ظرفيت محوري كار نكنيم، بلكه 
بحث دانش محوري را هم لحاظ كنيم كه اين امر منجر به توليد محصولات با 

ارزش بالاتر و محصولاتي كه به راحتي قابليت صادرات دارد، مي شود. 

اين امر چگونه قرار است محقق شود؟ �  
بر اين اساس هدفگذاري ما براي سند چشم انداز سالي 26 ميليون تن در سال 
است. اميدواريم بتوانيم بحث توسعه دانش محوري را با جديت جلو ببريم و در 
از محورها كه در اين سند براي شركت ملي صنايع پتروشيمي تعريف  بعضي 
شده، بايد بتوانيم به عنوان مقام اول در منطقه خاورميانه برسيم از جمله اتيلن 
دنيا  در  اول  مقام  آمونياك  و  متانول  مثل  از محصولات(محوري)  بعضي  در  و 
باشيم. بحث بعدي بحث ارزش افزوده است. اگر با اين روند فعلى پيش برويم 
به سمت خام فروشى حركت مى كنيم با توجه به اينكه محصولات، محصولات 
پايه پتروشيمي هستند، لذا زنجيره هاي بعدي است كه باعث ارزش افزوده بالا 

و ايجاد اشتغال خواهند كرد. 
اگر ما زنجيره هاي بعدي را به كار نبريم و بسترهايش را آماده نكنيم، متأسفانه 
باز به نوعى دچار خام فروشى مي شويم و هيچ گونه نفعي برايمان ندارد. درست 
از  فروش نفت خام جلو آمده ايم، ولي اين مرحله اي است  است كه يك مرحله 
كه دردسر دارد و اين همان خواسته خارجي ها است كه پايه در اينجا توليد شود 
و در آنجا به ارزش افزوده بالاتر تبديل شود. به همين خاطر ما در برنامه پنجم 

رويكرد جديدي به تقويت و تكميل زنجيره ارزش داريم. 
زنجيره  بايد  متانول  مي گوييم  مثلاً  بعدي  حلقه هاي  در  توليد  اساس  اين  بر 
پتروشيمي  پايين دستى  به دنبال توسعه  را شروع كنيم و  متانول  پايين دستي 
پايين  باشيم كه حاصل آن توسعه صنايع ميان دستي و  و خوشه هاي صنعتي 
دستي پتروشيمي خواهد بود و به نظر من اين يك اصل است كه بايد به دنبال 

آن باشيم.

آيا طرح هاى آتى بناست كماكان در عسلويه و ماهشهر و با منابع داخلى  �  
انجام شود؟

در سال 89 با توجه به شعار مقام معظم رهبري كه سال كار مضاعف، همت 
مضاعف ناميده شده است، شركت ملي صنايع پتروشيمي نيز توسعه، تقويت و 
تكميل ارزش افزوده را به طور جد دنبال مي كند و هم اكنون مذاكراتي كه با 
خارجى ها در بحث مشاركت و تأمين منابع مالي داريم، اين موضوع را هم مطرح 

خواهيم كرد. 
مطالعاتي  برنامه  جديد  مناطق  در  و  است  اين  جارى  سال  در  ما  اصلى  بحث 
و مسائل  امنيت  ديد  به  اگر  را  و ماهشهر و همچنين عسلويه  امام  بندر  در  ما 
آمايش سرزمين بنگريم، اين منطقه از نظر توليد محصولات پايه اشباع مي شود. 
هم اكنون در حال مطالعه يك منطقه جديد در كنار درياي عمان در چابهار براى 
ساخت مجتمع پتروشيمى هستيم، بدين ترتيب از طرفي حدود 700 مايل به بازار 
هدف نزديكتر مي شويم و قيمت حمل و نقل را پايين مى آورد و از سوي ديگر 
اين مطالعات در سه ماه  نتيجه  بلوچستان بالا مي برد.  امنيت را در سيستان و 

آينده اعلام مي گردد. 
به نظر من بايد به اين مناطق با ديد كلى ترى كه هم محصولات پايه پتروشيمى 
زنجيره  عنوان  به  دستى  ميان  حداقل  محصولات  هم   و  مى دهد  پوشش  را 
ارزش نگاه كنيم. چون اين مناطق در زمره مناطق كمتر توسعه يافته است و 
محصولاتى كه نياز داخل كشور هستند را مى توان به استان هاى توسعه يافته 
برد كه ارزش افزوده در صنايع پايين دستى ايجاد شود. دغدغه اى كه مسئولان 
مى توانند  كه  آنهايى  دارند،  آنجا  در  بيكارى  رفع  و  اشتغال  ايجاد  در خصوص 
نياز به محصولات نهايى داخل كشور را رفع كنند و از صدور محصولات پايه 
جلوگيرى و محصولات ميان دستى و پايين دستى (محصول نهايي) را از كنار 
درياى عمان صادر كنيم و اين هم در واقع يكى از برنامه هاى بعدى ماست كه 

در حال پيگيري آن هستيم.

در بحث دانش محورى در صنايع پتروشيمي، نقش دانشگاه ها و مراكز  �  
تحقيقاتى داخلى را چگونه مى بينيد و اين كار چه مزيتى براى شركت ايجاد 

مى كند؟
 همانطور كه مستحضريد در بحث دانش محورى شركت صنايع پتروشيمى يك 
شركت تابعه به نام  شركت فنآورى دارد كه اطلاعات دقيق تر را بايد از آن شركت 
گرفت. اما به نظر من به هر حال كارهاى خوبى انجام شده، يكسرى پايلوت هايى 
داشتيم، اما انتظارى كه از انجام آن كار داشتيم نرسيديم. به نظر مي رسد در اينجا 
شكوفايى  به  و  شود  تكميل  نتوانسته  كه  داشته  وجود  مفقودى  حلقه هاى  يك 
برسد. به همين خاطر آقاى دكتر ميركاظمى وزير محترم نفت اين بحث را مطرح 
كردند كه اولاً در پتروشيمى مى خواهيم توليد و زنجيره آن را يكپارچه كنيم كه 
اين يك ديد كلان است. ثانياً قبلاً در پتروشيمى بخش نگرى نشده و مسائل در 
ايشان هم همين است  كنار هم به شكل كلى ديده شده است. در واقع حرف 
كه ما در اين حلقه ها يكى بحث دانشگاه ها را داريم كه حتماً بايد درگير شوند و 
بحث قطب بندى دانشگاه ها كه بايد انجام شود و بحث مراكز تحقيقاتى و مراكز 
پژوهشى كه بايد در كنار هم قرار گيرند و ثالثاً بحث شركت هاى صنعتى يعنى 
اينكه تا شركتى متقاضى يك طرحى نباشد، توليد داخل به نتيجه نخواهد رسيد. 
را تكميل  اين حلقه ها  بيايند  بايد شركت هاى مشاوره اى  آنها  همچنين در كنار 
و  پژوهش  تحقيقاتى  مراكز  بحث  دانشگاه ها،  بحث  اصلى  حلقه  سه  اما  كنند. 
فنآورى  و بحث شركت هاى اصلى بايد يكى باشد، يعنى نياز واقعى وجود داشته 
باشد و بر اساس نياز واقعى برويم به دنبال يك پژوهش و ديگر اين مسائل نباشد. 
معمولاً وقتى مراكز تحقيقاتى كار را انجام مى دهند، هيچ اطمينانى وجود ندارد كه 
در واحد تجارى- صنعتى اجرايى شود، چون ريسك و خطايى كرده كه هيچ كس 
نمى پذيرد. اما اگر اين سه حلقه باشند حتى حلقه هاى كوچكتر هم وجود دارند كه 
بتوانند مثل شركت هاى مهندسى و مشاور شركت هايى كه بتوانند اين اطلاعاتى 
را كه از آزمايشگاهى به صنعتى تبديل كنند به طورى كه با ريسك كمتر و با 

اطمينان خاطر اين واحدهاى صنعتى آن را اجرايى كنند.

آيا استفاده از ظرفيت هاى موجود با راندمان بالا انجام مى شود و براي  �  
رسيدن به ظرفيت هاى اسمى چه كارهايى بايد انجام شود؟ 

به هرحال موانع توليد ما يك بحثى كه داريم صنايع پتروشيمى ما در سال 88 
ظرفيت مرسله اسمى ما چيزى حدود 47 ميليون تن است در حالى كه ظرفيت 
توليد واقعى 34 ميليون تن در سال بوده، طبق بررسى كه شده ما در حدود 28 
به ظرفيت  رسيدن  ما  اشكال عمده  كه يك  داريم  خالى  اسمى  درصد ظرفيت 
خوراك  بحث  اول)  دارد:  وجود  مختلفى  عوامل  كرديم  بررسى  ما  است.  اسمى 
يعنى عدم تأمين خوراك مجتمع هاى توليدى، دوم) مشكلات تعميراتى تجهيزات 
روز كردن  به  تعميرات  و طولانى شدن  دارد  توليدى وجود  در مجتمع هاى  كه 
ساليانه، سوم) مشكل فرآيندى است كه اين مجتمع ها دارند. در مورد مشكل اول 
كه شركت ملى صنايع پتروشيمى براى حل آن شروع به كار كرده و هماهنگى 
لازم با وزارت نفت و شركت ملى نفت انجام دهد خوراكى كه نياز داريم با توجه 
انجام  ببينيم، درحال  بايد بالادست را هم  باشد  بايد متوازن  اينكه توسعه ما  به 
است خوشبختانه در سال 88 نسبتاً كمى بهتر شده است و در سال 89 بايد روند 
ارتباط با نفت را بيشتر كنيم تا اين خوراك را تأمين كنيم. فقط بحث خوراك 
گاز، اتان، خوراك مايع ما مى تواند نفتا باشد يا چيزهايى ديگر مثل كاندسيت و 
واحدهاى(NGL) است كه معمولاً بخش هايى ممكن  از  بعضى  و   (LPG)هم
است دچار كمبود باشد. بايد با جديت شركت ملى صنايع پتروشيمى آن را دنبال 
كند. بخش عمده بخش فرآيندى است كه اگر اين حلقه تكميل شود به مراكز 
پژوهشى كه در خود مجتمع ها فعال شدند و برنامه دارند كار را به انجام خواهند 
رساند. يك بخش هم قسمت تعميراتى است كه در اين خصوص مجتمع ها برنامه 
گذاشته اند، براى اينكه مشكل را برطرف كنيم و برسيم به يك برنامه اى كه هم 
اكنون در حال تدوين است. در حال حاضر نمي توانم مدتش را بگويم، اميدوارم 
به فرض با زمان بندى از اين ظرفيت خالى استفاده كرده و واحدها را به ظرفيت 

اسمى شان برسانيم.

گفتگو


